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do ceny výrobku promítnout všechny náklady,
které do tohodám?
■ Kolikrát jste vprůběhu rokumuseli vdů-
sledku situace na trhu přepisovat ceníky
a zdražovat?
Tohle dělá můj syn, který je u nás ředitelem
obchodu a nákupu. Všechno, co můžu, už pře-
dávám na něj. Má lepší nervy. I v obchodě je
velmi zdatný. Na poradách jsem zachytil, že to
čtyřikrát nebo pětkrát už proběhlo. V průměru
jsme za tu dobu museli ceny zvednout celkem
asi o25až30%.
■ Jak je to s cenoumléka?
To je další věc, která nás trápí. Jenom náš pod-
nik zaplatí letos téměř omiliardu korun více za
mléko než loni. Teď jdu z porady, kde jsme se
pohádali se zemědělci i mezi sebou. A to jsem
už dnes mnohem mírnější než dříve. (smích)
Oni chtějí vyšší ceny za mléko. Dnes mohou
vyvážet do Německa a tam dostanou nejméně
o dvě koruny za litr víc než v Česku, takže se
čeští sedláci otáčejí na tom, že mléko budou
vyvážet za hranice. Poprvé po třiceti letech, co
se těchto jednání účastním, jim povídám: „Já
to chápu, že máte vyšší náklady na energie,
na naftu a podobně, ale někde je ta mez, kdy
vám můžeme ještě za mléko zaplatit, zpraco-
vat ho na výrobek a promítnout cenu mléka
a ostatní náklady do ceny výrobku, který bude
ještěprodejný.“ Samozřejmě že to nejsou žádní
hlupáci. Oni i my víme, že cena mléka na kon-
ci tohoto a začátkem příštího roku bude strmě
padat dolů. A to už nastalo! Ceny výrobků
totiž narazily na cenový strop. Když lidé dříve
koupili domů dětem deset lipánků, nyní jsou
o 30 % dražší, a tím pádem koupí dva, jeden
nebo taky žádný. A co si budeme povídat,
v současnédobě se i v Evropskéunii hraje o trh.
Německé zboží, které je vyráběné za výrazně

nižšíchnákladů, třeba v oblasti elektřiny, plynu
a podobně, přijde na český trh. Převážná část
řetězcůunás jeněmecká, tímpádemmajípřed-
nost Němci, jejichž zboží je navíc v nižších ceno-
výchúrovních, takžepřebírají aktivituna trhu.
■ Dotace a podpora německýchfirem seuž
na trhu začínají projevovat? Znevýhodňuje
vás to?
Víte, to je těžké. Mám v kanceláři polstrova-
né dveře, takže můžu otevřeně mluvit, ale já
musím být velmi optimistický za těmi dveřmi
venku, i když v noci nespím. U nás si myslí, že
zařídímvšechno.Aleonoto taknení.Nemůžuza
to, ženášdomácí trh je takotevřenýpro zahrani-
čí a že ho nikdo bránit nebude.Musíme se o něj
rvátmysami,dokudto jde.Ale taky jemožné,že
už to nebudeme zvládat, protože u nás v repub-
lice je teď situace opravdu vážná. Přitom zkuste
vyvézt cokoliv do Rakouska nebo Německa. Je
to marné! Oni si trh brání. Vezmou si jen to, co
je nedostatkové, a to v absolutně podbízivých
cenách, nebo nic. Jenže o náš trh bojují. Český
zákazník si sice v uplynulých letech zvykl na
výběr, má určité nákupní zvyklosti, které bude
velmi nerad opouštět, ale opouští je vlastně už
v těchto dnech a hodinách, protože je draho.
Lidé přestávají mít peníze, a i když jsem avizo-
val, že dojde k poklesu cen, a podle mě velmi
brzo, pořád žasnou nad tím, co potraviny stojí,
a dokážou si spočítat, jak jim stoupnou náklady
v souvislosti se složenkami a podobně. Logicky
tedy sáhnouvobchoděpo tom levnějším.
■ Užpociťujete, že lidévdůsledkuvyššíchcen
potravin začali nakupovatméněnebo jinak?
Začalo to klesat asi před třemi týdny. V tom
portfoliu našich výrobků, jichž je asi dvě stě, to
kleslo asi o 12 %. Výrazně to ovlivnil dovoz lev-
nějšíchsýrů zNěmeckaadovoz „pseudo“másla
ze západní Evropy.

■ Zažil jsteužněkdyněcopodobného?
Jsem tady šestačtyřicet let, nikdy jsem ne-
dělal nic jiného než mlíkaře. Už dvaatřicet let
dělám ředitele a přebral jsem to v době, kdy
bylo daleko vyšší zadlužení. Měl jsem dluh
1,2 miliardy korun a majetek byl 650 mi-
lionů, prostě stav „zahrnout to buldozerem“.
Za třicet let se mi povedlo to přestavět, zre-
vitalizovat, dovést to do stavu zdravé firmy.
Už jsem si říkal, že půjdu na chalupu a budu
okopávat ředkvičky, a najednou přijde na zá-
věr kariéry taková rána, kdy se bez přehánění
zabýváme myšlenkou na zachování existen-
ce firmy. Předělávají se plány, přání a vize na
dalších pět let. Co se dá dělat, bude to trošku
jinak, ale zatím je to naštěstí pořád ještě ve
fázi, že nebudememít podnikový ples a pod-
nikovou zabijačku.
■ Slyšela jsem názor, že až třetina průmy-
slu může mít v důsledku současné situace
existenční potíže. Myslíte, že by semohl ta-
kový černý scénářnaplnit?
Bohužel si myslím, že ano. A ví se to na vládní
úrovni i na nižších krajských úrovních, ale teď
už to je vpoloze „pomozsi, jakmůžeš“. Já jsem
euroskeptik. Není to populární názor, ale my-
slím si, že Evropská unie nezvládla covid ani
energetickou krizi a není připravená řešit žád-
né další krize. Jsme malá průmyslová země
velmi orientovaná na Německo, a jestliže oni
řeknou, žedají 200miliardeur (vpřepočtu sko-
ro 5 bilionů korun, tedy téměř tři letošní státní
rozpočty v ČR, pozn. red.) jako pomoc svým
podnikům, nejsem ten, co by
skládal zbraně, jenžemožná by
nic jinéhonezbylo. Tomuoprav-
du nemůžeme konkurovat.

Karolína Lišková

didly, zahušťovadly a podobně, a to vůbec
tento systém nezohledňuje. Hamburger
z hovězího masa, jenž má dvě složky –
hovězí maso a sůl, nic jiného tam není –
má „C“. Kdežto vegetariánský hamburger,

který má sedm ingrediencí, spoustu pří-
datných látek, jinak by nedržel pohroma-
dě, a hlavním alergenem je sója, jež vůbec
není typickou potravinou pro naši země-
pisnou šířku, takže alergie na ni jsou po-
měrně časté, má hodnocení „A“. Lidi to-
hle hodnocenímůže směrovat i k ne úplně
optimální stravě, která nebude pokrývat
všechny potřeby organismu. A u extre-
mistů, protože určitá skupina spotřebi-
telů se bude zaměřovat výhradně na po-
traviny s hodnocením „A“ a „B“, to může
vést k tomu, že omezí svůj jídelníček. Což
může mít dopady na jejich zdraví. My
s tím nesouhlasíme. Chceme, aby se změ-
nil algoritmus výpočtu, protože dnes to
pro některé lidi může být až nebezpečné.

■ Proč vůbec vznikl systém Nutri-Score
a tlak na jeho rozšíření?
Protože EU miluje sociální inženýr-
ství. Nejraději by nám všem nadikto-
vali, co máme dělat, co máme jíst, kdy
máme chodit spát, co si máme oblékat
a s kým se máme bavit. Oni se rozhod-
li, že evropská populace musí být zdra-
vější. A zatímco my chceme prevenci
a edukaci, vysvětlovat lidem, co mají
dělat, Evropská unie si myslí, že to vy-
řeší na obalech políčky barev od zelené
po červenou. A nikde se neříká, že pro
zdravý životní styl je velmi důležitý tře-
ba i pohyb.
■ V té souvislosti se zabýváte i imitace-
mi potravin…

Zemědělcům se kromě energií zvedly
i náklady na hnojiva. Ta se před válkou
dovážela hlavně z Ruska, Běloruska
(z těchto dvou zemí bylo 60 % všech
hnojiv používaných v zemích EU, nyní
dovoz zastavily sankce) a Ukrajiny
(tam je zase válka). Problémem je
i nedostatek krmiva pro hospodářská
zvířata. Ta potřebují především
obiloviny a kukuřici – opět typické
ukrajinské produkty. Válka na Ukrajině
však není jediným faktorem, který
nedostatek krmiv pro zvířata v Evropě
ovlivňuje. Tím dalším bylo letní sucho.
Obiloviny nemají dostatečně hluboké
kořeny, aby mohly čerpat vláhu ze
spodních vrstev půdy, už pár dní sucha
pro ně tedy představuje problém.
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